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Les platges van perdent sorra, sobretot 
a Montgat, on la situació és crítica pàg 3
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PLATGES4Els darrers temporals
d'octubre van provocar un gran
impacte al litoral metropolità. En
només un mes, les platges han
perdut entre 20 i 40 metres d'am-
plada. És una de les dades que ha
publicat l'Àrea Metropolitana de
Barcelona (AMB) a l'informe de
seguiment mensual que fa sobre
el registre d'amplada de totes les
platges metropolitanes per opti-
mitzar-ne la gestió integral.

Les pèrdues d'amplada més
greus s'han produït a la platja de
les Barques de Montgat i a la de
la Nova Mar Bella de Barcelona,
i han anat acompanyades d'una
gran reducció de sorra. 

En la majoria d'aquests casos
el mar s'ha emportat sorra i s'ha
format un talús d'entre 2 i 3 me-
tres d'alçària. Es tracta de les
afectacions més importants dels
últims 30 anys a Catalunya. En

el cas de Montgat, des que es va
construir l'espigó l'any 1980, i pel
que fa a la platja de la Nova Mar
Bella, des que es va fer la platja
el 1992. La situació, segons els
tècnics, s'explica per la combi-
nació dels vents de garbí i l'alt
onatge, així com la “fragilitat” de
les platges i l'increment de la fre-
qüència dels temporals.

REGENERACIÓ NATURAL
L'AMB espera que part d'aquesta
pèrdua d'amplada es pugui re-
generar de manera natural, grà-
cies a la dinàmica del fons marí,
amb un flux de nord-est a sud-
oest que va transportant els se-
diments de les desembocadures
dels rius. Tot i això, la sequera ac-
tual implica menys aportació
natural de sediments al mar a
causa de la disminució dels ca-
bals del riu Llobregat, el Besòs i

la Tordera, que són els tres eixos
fluvials que alimenten els sedi-
ments al litoral metropolità.

D'altra banda, l'existència
d'infraestructures al litoral tam-
bé fa minvar l'arribada de sedi-
ments a les platges. En el cas de
la Tordera, les sorres queden
atrapades pels ports del Mares-
me, mentre que en el cas del Llo-
bregat, l'espigó sud del riu pro-
voca una desconnexió sedimen-
tària entre l'eix fluvial i la costa.

UNA RECUPERACIÓ “LENTA”
En aquest context, el cap de ser-
vei de Platges de l'AMB, Dani Pa-
lacios, visitava fa poc la platja de
les Barques de Montgat, des d’on
va assegurar que preveu que la re-
cuperació natural de les platges
podria ser més lenta del que és ha-
bitual: “Ens enfrontem a canvis
sobtats derivats del canvi climà-

tic, que fa més difícil preveure'n
l'evolució i planificar les actua-
cions a platges", va comentar.

EL BARCELONÈS NORD, AFECTAT
Palacios va afegir que, a banda de
Montgat, on hi ha hagut un re-
trocés “de més de 50 metres” en
algunes zones, les localitats pro-
peres del Barcelonès Nord tam-
bé han estat molt castigades.

Un exemple és la platja de Ba-
dalona, que cada any és notícia
pels temporals. Actualment els
efectes es poden veure a  la plat-

ja del Pont del Petroli i a la del
Coco, amb un retrocés d’uns 20
o 30 metres.  El mateix ha pas-
sat a la platja del Litoral de Sant
Adrià, amb una regressió d’uns
40 metres. “S’ha perdut un 25%
de superfície de les platges i  vo-
lum de sorra”, afegeix Palacios. 

ESTABILITZACIÓ EN MARXA
En paral·lel, l'AMB treballa en un
pla d'estabilització de les platges
i el govern espanyol té en marxa
cinc projectes en aquest sentit.
Dos d’ells són la descontamina-
ció de la platja del Litoral  de Sant
Adrià de Besòs, que fa dos esti-
us que està tancada, i l'estabilit-
zació de les platges de Montgat.
Recordem que l’alcalde Montgat,
Andreu Absil, advertia fa unes
setmanes que de les set platges
que tenia el municipi, ara només
en queda mitja.

Platges que s’esvaeixen
» Les platges estan patint els efectes dels temporals més importants dels últims 30 anys

» Montgat és un dels municipis més afectats, amb un retrocés de més de 50 metres en algunes zones

Els efectes dels temporals han causat estralls a Montgat. Fotos: AMB

El batlle de Montgat
recorda que el municipi
tenia set platges i que
ara en queda mitja
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NLes millors
perles

Sant Cugat de Llobregat. És la localitat que s’ha inventat el
líder del PP, Alberto Núñez Feijóo, durant un discurs en què

reivindicava la igualtat de drets entre els habitants d’aquest
poble fictici i Cuzcurrita de Río Tirón (La Rioja).

Una dona s’aixeca per anar al lavabo en un avió, però un
assistent de vol li diu que no hi pot anar en aquell

moment. Aleshores la dona s’abaixa els pantalons i
amenaça de pixar al passadís. Ha passat als Estats Units.

“Hay alguien en el lavabo? Hay una cabeza en el suelo!”. És
l’avís de la propietària d’un bar, una dona xinesa, que va

alarmar els seus clients. “Els clients ens mirem. Un parell de
noies, alarmades... Era un barret”, va explicar @jaume_diadoc.

Una fanàtica del true crimedecideix matar per “saber
què se sent”. Ha passat a Corea del Sud, on la dona, de

23 anys, ha estat condemnada a cadena perpètua. Si us
plau, vigilem amb Crimsde Carles Porta...

LA FOTOAlbert Hernàndez/ACN

La lupa

Les associacions veïnals van tenir un paper fo-
namental durant els últims anys de la dic-
tadura franquista i també en els primers anys
del procés de transició democràtica, lluitant

per la millora de l’espai públic i la dotació d’equipa-
ments als barris. No hem d’oblidar-nos que l’espe-
culació urbanística i depredadora dels poders eco-
nòmics, amb la complicitat de les administracions sub-
ordinades als interessos de les constructores, construïa
habitatges en qualsevol espai lliure i s’oblidava dels
equipaments i serveis necessaris per garantir les ne-
cessitats bàsiques dels nous habitants.

Avui dia, el paper d’aquestes associacions sembla
haver perdut força i rellevància, ja que el veïnat no els
dona el suport ni la participació que mereixen. 

No obstant això, les associacions veïnals continuen
sent un referent comunitari i un agent actiu en la de-
fensa dels interessos col·lectius, la prevenció de l’a-
bandonament i la degradació dels barris i la promo-
ció de la qualitat de vida.

A Badalona, les associacions veïnals, malgrat les
dificultats i els entrebancs, continuen sent un element
clau per a la defensa dels interessos i les necessitats
dels barris de la ciutat.

A tots els barris, continuen lluitant per aconseguir
que l’administració els escolti i els doti d’infraes-
tructures i serveis adequats. Ara bé, també és cert que
el nombre de persones que participen en aquestes en-
titats ha disminuït molt respecte al passat, i això en
dificulta la tasca.

Per això, és important que el veïnat s’impliqui més
en les activitats i les reivindicacions de les associacions,
ja que només així es podrà millorar la qualitat de vida
dels barris. A més, si tots col·laborem en el manteni-
ment i l’embelliment de l’espai comú, el barri serà un
lloc més acollidor i agradable per a tothom. 

Les associacions veïnals són la veu del veïnat, però
necessiten el suport i la participació de tots per fer-
se sentir i, sobretot, cal el reconeixement de l’admi-
nistració per la tasca subsidiària que fan.

Ningú no coneix millor les necessitats i els pro-
blemes que existeixen a un barri que el seu veïnat. Per
això, l’administració ha de valorar la feina que fan les
associacions veïnals i escoltar-les i ajudar-les en la seva
tasca de millora i manteniment del seu territori. 

A Canyadó, el veïnat és el nostre tresor més pre-
uat, un veïnat compromès i solidari, com també ho és
l’espai comú. Són moltes les persones que compartim
experiències comunes, el nostre compromís per mi-
llorar el barri i també els problemes i les dificultats per
aconseguir-ho.

Des de l’Associació Veïnal de Canyadó es treballa
perquè els veïns i les veïnes siguin els protagonistes
de les millores del barri, ja que volem que el barri si-
gui un lloc on es fomenti la cohesió social i que sigu-
in els veïns i veïnes qui el cuidin, el millorin i el facin
més solidari i participatiu.

Volem que el veïnat sigui l’autèntic protagonista
de la millora de la qualitat de vida, la sostenibilitat,
la igualtat i la solidaritat.

Per aquest motiu, també s’organitzen festes po-
pulars, ja que són una oportunitat per fomentar la con-
vivència i la cohesió social en el barri. A través d’ac-
tivitats culturals, lúdiques i participatives, es pot crear
un espai de trobada i intercanvi entre els veïns i ve-
ïnes de diferents edats, orígens i interessos. 

Les festes populars també contribueixen a refor-
çar la identitat i el sentiment de pertinença al barri,
així com a recuperar i difondre’n el patrimoni histò-
ric, artístic i natural. Per això, des de l’Associació Ve-
ïnal, s’impulsen i es dona suport a les iniciatives pro-
posades per qualsevol entitat del barri per contribu-
ir a la millora de la qualitat de vida del veïnat.

Tanmateix, cal que l’Ajuntament faciliti els recursos
i els permisos necessaris, i l’AV vetllarà perquè totes
les activitats es desenvolupin amb seguretat i respecte. 

Creiem que les festes populars són una forma d’en-
riquir la vida cultural i social del nostre barri, i de mi-
llorar la vida dels seus habitants. 

Actualment, apostem per projectes com les co-
munitats energètiques, que ens permeten generar i
consumir energia renovable de forma col·lectiva; la
millora de la mobilitat i la recuperació d’espai per a
vianants; les dones i els usos dels temps, que ens aju-
den a conciliar la vida laboral, familiar i personal; l’a-
tenció a la gent gran o la millora de la participació ciu-
tadana, que ens dona veu i vot en les decisions que
afecten el nostre entorn.

Creiem que així construirem un veïnat més co-
hesionat, més viu i més feliç.
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per Pedro Jesús Fernández

Empoderament veïnal
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Fernando Carrera: “La mala notícia per 
a Albiol és que hem arribat nosaltres”1

2
Internament per a un altre menor detingut 
per una agressió sexual en grup a Badalona

Albiol es planteja fer les campanades de Cap
d’Any a l’arbre de Nadal gegant de Badalona

Badalona presenta un pressupost contra els
“greus problemes d’organització” de l’Ajuntament

El + llegit línianord.cat

3

4

5

Badalona apuja el sou als agents 
de la Guàrdia Urbana

Les cartes d’opinió es poden enviar a: opinio@comunicacio21.com 

Línia Nord no comparteix necessàriament les opinions que
els signants expressen en aquesta secció ni se’n fa responsable.

A les xarxes

@ARAToniPadilla: Xavi va quedant-se
sense excuses. El Barça s’ha posat a la  gola
del llop després d’empatar a Vallecas. Em-
prenyat amb l’àrbitre, no troba el rumb.

@CatalunyaRadio: El Govern fabricarà neu
artificial per a les pistes d’esquí tot i l’emer-
gència. És contradictori demanar reduir el
consum d’aigua i tirar de neu artificial?

#NeuArtificialEnSequera

@324cat: Sánchez es va reunir tant amb
Netanyahu com amb Abbas. A tots dos
els va traslladar que la millor solució al
conflicte és la coexistència de dos estats.

#SánchezIsraelPalestina #UnBarçaSenseRumb

Tribuna

Mesos després de les elec-
cions al Congrés, Pedro
Sánchez ha pogut re-

validar la seva condició de pre-
sident del govern espanyol i la
Llei d’amnistia ja ha iniciat el trà-
mit parlamentari. Els comicis
del mes de juliol van deixar com
a resultat un escenari complex,
en el qual l’independentisme
tornava a jugar un paper clau per
a la governabilitat a Espanya. Des
del primer dia, Esquerra Repu-
blicana va posar una sèrie de con-
dicions que s’havien de complir
si el PSOE volia continuar a la
Moncloa: l’amnistia per
a les persones represa-
liades per fets relacio-
nats amb el referèndum
de l’1 d’Octubre i el pro-
cés d’independència,
continuar avançant en la
resolució del conflicte
polític entre Catalunya i l’Estat
espanyol, el traspàs del servei de
Rodalies i la millora del finan-
çament de la Generalitat.

Remetent-nos als resultats
de les negociacions, podem dir
que aquestes han estat un èxit.
Hem barrat el pas a l’extrema dre-
ta i a la dreta extrema i al mateix
temps hem assolit els objectius fi-
xats a l’inici de les negociacions.
De l’amnistia se n’ha parlat molt
i ben segur se’n continuarà par-
lant. Jo no tinc ganes de pole-
mitzar sobre aquest tema amb al-
tres forces independentistes i no
alimentaré debats estèrils al res-
pecte, més enllà de demanar que
la Llei d’amnistia compti amb les
garanties jurídiques necessàries
per evitar possibles problemes en
la seva aplicació en un futur.

Però el que sí que vull po-
sar en relleu són les enormes
diferències a l’hora de negociar
i d’assolir avenços socials per
als ciutadans i les ciutadanes
de Catalunya. Mentre que hi ha
qui s’ha centrat únicament en
l’amnistia, des d’Esquerra Re-
publicana també hem posat so-
bre la taula temes que afecten
el benestar diari de la gent. Per-
què som ben conscients que de
les banderes no es menja, com
acostuma a recordar sovint el
company Joan Tardà, i que la
independència per ella matei-

xa no és un fi, sinó un mitjà per
millorar la vida de la gent.
Aquest és el propòsit que ens
motiva i que ens fa continuar
treballant al servei de la ciuta-
dania, amb els quatre pilars fo-
namentals de l’estat del ben-
estar sempre ben presents: es-
cola, casa, salut i feina. Així
doncs, el traspàs del fins ara
extremadament deficient i ver-
gonyós servei de Rodalies i la
millora del finançament de
Catalunya han estat elements
centrals en la negociació d’Es-
querra Republicana per acabar

assolint aquest acord per a la
investidura de Pedro Sánchez.

I si algú encara té dubtes
sobre les virtuts de l’acord,
només cal que encengui el te-
levisor qualsevol nit per com-
provar com ha entomat la ca-
verna l’anunci, sobretot pel
que fa a la Llei d’amnistia. La
dreta i la ultradreta espanyo-
les han escalfat l’ambient, i
els carrers s’han omplert de
milers de persones amb con-
viccions democràtiques força
dubtoses, provocant disturbis
i enfrontaments amb les forces

de seguretat fins al
punt que algú es po-
dria plantejar si el que
estem veient pot su-
posar alguna mena de
delicte vinculat amb la
sedició o els desor-
dres públics.

En definitiva, podem con-
cloure que els dos grans objec-
tius que ens vam fixar fa uns me-
sos s’han acabat assolint, mal-
grat les grans dificultats que
plantejava l’escenari. Amb la
Llei d’amnistia posem el comp-
tador a zero i continuem treba-
llant per a la resolució del con-
flicte polític, i hem assolit acords
que beneficiaran el benestar de
la ciutadania de Catalunya. Es-
tem implicats en política per ser
útils a la ciutadania, i un cop més
hem demostrat que som una
eina de molta utilitat. Seguim!

De les banderes no es menja, 
com acostuma a recordar sovint 

el company Joan Tardà

Guanya Catalunya
per Oriol López (Esquerra Republicana)

Els semàfors

Santa Coloma ha rebut el premi
Visión Zero Municipal. Un guardó
que s’atorga als municipis de
més de 100.000 habitants que
acaben l’any sense cap accident
mortal de trànsit. Un premi que

la ciutat ja ha aconseguit 
en dues ocasions. 

pàgina 10Aj. de Santa Coloma

La comissió tècnica de gestió
del barraquisme a la llera del riu
Besòs ha demanat al Consorci

del Besòs que encarregui un pla
de gestió per veure quines

actuacions cal fer a la zona. Una
diagnosi que ara fa gairebé dos

anys que es va anunciar.
pàgina 10Consorci del Besòs

El mític cantant Loquillo s’ha
convertit des de fa poques

setmanes en el patrocinador
dels equips sènior i júnior A del
Bàsquet Femení Sant Adrià.

“Una banda de rock és com un
equip de bàsquet”, diu Loquillo
en declaracions a Línia Nord. 

pàgina 12Loquillo
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El cantant J Balvin actuarà
al Palau Olímpic el 2024

MÚSICA4La gira Que bueno
volver a verte tour de l'artista
urbà J Balvin farà aturada al Pa-
lau Olímpic de Badalona el 28 de
maig de l'any vinent, segons ha
anunciat aquest dimarts la pro-
motora musical Doctor Music. 

Serà la primera de les dues
actuacions que farà a l'Estat, ja
que també oferirà un concert el
dia 31 del mateix mes al Palau
Vistalegre de Madrid. La gira
durà l’artista a una vintena de
ciutats europees de països com
Alemanya, Suïssa, Itàlia, Àustria,
els Països Baixos, Dinamarca,

Noruega, Suècia, Finlàndia, Li-
tuània, França, Bèlgica, Luxem-
burg, Portugal, el Regne Unit i
Espanya. Les entrades per a tota
la gira es posaran en prevenda el
dijous 30 de novembre a les
deu del matí, i en venda general
l'endemà a la mateixa hora.

Originari de Medellín (Co-
lòmbia), l'estrella del reggaeton
ha venut més de 35 milions de
discos arreu del món i ha esde-
vingut un dels 10 artistes més es-
coltats arreu del món. A la pla-
taforma Spotify acumula 50 mi-
lions d’oients mensuals.

SEQUERA4Badalona és un dels
202 municipis de Catalunya que
han entrat en fase de preemer-
gència. Des del març, la ciutat es-
tava en fase d’excepcionalitat,
una categoria que l’Agència Ca-
talana de l’Aigua (ACA) ara ha ele-
vat. Aquest canvi suposarà una in-
tensificació d’algunes mesures
d'acord amb el Pla especial d'ac-
tuació en situació d'alerta i even-
tual sequera. Aquesta nova si-
tuació implica dos grans canvis. 

El més important és la reduc-
ció del volum d’aigua lliurat tant a
la població com a l’ús industrial i
comercial de 230 a 210 litres per
habitant al dia. L’altre té a veure
amb el reg de gespa en superfícies
destinades a l’esport federat, ja que
es redueix a la meitat el volum d’ai-
gua que s’hi destinava i no podrà
superar els  200 metres cúbics per
hectàrea i mes.  Davant aquesta si-
tuació, i la previsió d’un hivern sen-
se pluges imminents, per a fer front
als riscos de desabastiment els
experts afirmen que en les pròxi-
mes setmanes es podria entrar en
fase d'Emergència. 

PETICIÓ A L’ACA
L’Ajuntament de Badalona ha
demanat a l’ACA poder utilitzar
l’aigua freàtica i la de la canona-
da de canyet per al reg de zones
verdes i arbrat.  "Davant la si-
tuació tan desfavorable en la
qual ens trobem, hem treballat
per poder aprofitar al màxim
l'aigua de la fuita històrica ins-
tal·lant una canonada de 70 me-
tres per captar l'aigua i destinar-
la al reg i als camions cisterna”,
va dir la regidora de Medi Am-
bient, Sònia Egea. 

D’altra banda, el conseller
d’Acció Climàtica, David Mas-

cort, va visitar aquest dimecres
l’Estació de Tractament d’Aigües
Potables del Besòs, on va anunciar
que es preveu que la producció
d’aigua incrementi de 100 litres
per segon a 900 a l’estiu de 2024,
període on també acabarà l’am-
pliació de l’Estació.

PACTE PER LA SEQUERA?Å
D’altra banda, ERC ha proposat
la creació del Pacte per la Sequera
a Badalona. Els republicans pro-
posen un acord ampli entre par-
tits i la societat civil per “tractar
i fer un seguiment de l’emergèn-
cia que viu la ciutat”.

Sortida d’aigua de la fuita al barri de Canyet. Foto: Albert Hernàndez/ACN

Badalona entra en fase de
preemergència per sequera

L’Olímpic serà una de les dues parades que farà a l’Estat. Foto: J Balvin

Medi Ambient | El trasllat del col·lector, més a prop
L’AMB ha licitat la redacció del projecte constructiu del traçat del col·lector

de Llevant. Es tracta d’un primer pas per poder traslladar els trams que
estan situats a la costa, exposats als efectes dels temporals.
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SEGURETAT4El ple extraordi-
nari i urgent demanat per l’o-
posició de Badalona per repro-
var el govern i exigir responsa-
bilitats pel cas dels exàmens
amb les respostes marcades de la
Guàrdia Urbana va tenir lloc di-
vendres passat. L’alcalde de Ba-
dalona, Xavier García Albiol, va
negar que s’hagi produït cap ir-
regularitat.  “Hi ha hagut una er-
rada, no una irregularitat, que és
diferent. Saben que cap de nos-
altres hem pogut participar ni
hem pogut veure abans les pre-
guntes”, va assegurar Albiol.

Per la seva banda, la regido-
ra de Recursos Humans, Eva
Guillén, va defensar que el pro-
cés selectiu s’ha fet amb totes les
garanties i ha acusat la resta
dels grups municipals de crear
un conflicte inexistent. “L’opo-
sició ja té una foto per emmar-
car, el que fan és desprestigiar,
atacar el departament d’RH i
crear un clima de sospita on no
hi ha cap mena de polèmica.”

L’oposició va retreure al go-
vern la manca d’autocrítica i el to
en què va dirigir-se Guillén a la
resta de grups i va lamentar que
es negui la creació d’una comissió

d’investigació per esclarir els fets.
“El que haurien de fer és demanar
disculpes. Que hi ha una irregu-
laritat és evident. El que s’ha de
demostrar és si és intencionada o
no.  Estic convençut que al seny-
or alcalde ni li agrada la situació
ni molt probablement comparteix
aquest to que no ens ajuda en ab-
solut”, va declarar Fernando Car-
rera, líder del PSC.  “El govern del
senyor Albiol no assumeix la seva
responsabilitat. És un fet molt
greu que desprestigia l’Ajunta-
ment i el cos de la Guàrdia Urba-
na”, va afegir Alex Montornès, lí-
der d’ERC. 

La cap de files d’En Comú
Podem, Aïda Llauradó, va reite-
rar la necessitat d’investigar els
fets. “El govern municipal hau-
ria de ser el primer interessat a
aclarir-ho”, va assegurar. “M’és
igual si el que està ombrejat és
correcte o és fals. Si la prova està
ombrejada vol dir que algú l’ha
tocat”, va dir la regidora de Gua-
nyem, Dolors Sabater.

POSSIBLE DESBANDADA
D’altra banda, el PSC ha de-
nunciat la marxa de 5 dels 23
agents que es van incorporar a la

Guàrdia Urbana fa dos mesos.
Una informació que confirmen
fonts policials a Línia Nord, que
alerten que no es tracta d’un cas
aïllat. “No només els nous, tam-
bé els que porten molts anys es-
tan en procés de marxar per la si-
tuació que viu de la Guàrdia
Urbana”, expliquen.

APUGEN UN 7% EL SOU
En paral·lel, el govern municipal
incrementarà un 7% el salari als
agents de la Guàrdia Urbana,

fruit de la negociació amb els sin-
dicats. La pujada s'aprovarà en el
pròxim ple i també inclou l’ac-
tualització de complements sa-
larials com els dies festius, que es
doblarà l’import pagat fins ara.

L'augment salarial del 7%
representa, en xifres absolutes,
entre 2.500 i 5.000 euros anu-
als, mentre que el complement
especial de festivitat passa de 65
euros a 132,65 euros per a tots els
agents que treballin els dies fes-
tius. A més, el nombre de festi-

us que tenen els agents passa de
vuit a catorze dies a l’any.

"És un pas importantíssim
per millorar les condicions la-
borals i econòmiques del col·lec-
tiu, a l'espera d'una nova valo-
ració dels llocs de treball de tot
l'Ajuntament", afirmen des del
sindicat SIP-FEPOL. 

Per la seva banda, Albiol en-
tén que amb les condicions vi-
gents fins al moment s’havia ge-
nerat un efecte fuga d’agents a al-
tres policies millor remunerades.

“Ésunaerrada,nouna irregularitat”
» L’Ajuntament de Badalona nega que hi hagi irregularitats amb els exàmens de la Guàrdia Urbana

» L’oposició lamenta la falta d’autocrítica i que no es pugui crear una comissió d’investigació

Imatge del ple extraordinari i urgent demanat per l’oposició. Foto: Ajuntament



HABITATGE4L’Ajuntament de
Santa Coloma no concedirà lli-
cències per obrir pisos turístics
durant un any. 

Segons ha avançat La Van-
guardia, el consistori crearà una
comissió d’estudi que durant
aquest període treballarà per te-
nir una proposta per poder mo-
dificar el pla d’usos comercials de
la ciutat en sessió plenària. Una
decisió que ha pres Santa Coloma
després que la Generalitat apro-

vés una nova normativa al res-
pecte. A partir d’ara els ajunta-
ments hauran de modificar el seu
planejament urbanístic per ga-
rantir la compatibilitat de l'ús tu-
rístic amb el d'habitatge. Entre al-
tres condicions, els municipis
hauran de justificar que tenen sòl
suficient per a habitatges desti-
nats al domicili habitual. A més,
es podran atorgar com a màxim
10 llicències de pisos turístics
per cada 100 habitants. 

SEGURETAT4Santa Coloma re-
bia aquest dilluns el premi Visión
Zero Municipal, un guardó que
s’atorga a aquelles ciutats de
més de 100.000 habitants que
no han patit cap accident mor-
tal de trànsit en el darrer any.
L’acte organitzat per  l'Associa-
ció d'Enginyers de Tràfic i Tèc-
nics de Mobilitat en col·labora-
ció amb el Foro de Movilidad In-
teligente, es va celebrar a la
Fundació Pons de Madrid i el
premi el va recollir l’alcaldessa,
Núria Parlon, amb el regidor
de Seguretat Salva Tovar.

“Aquest premi és un reco-
neixement al treball de Santa Co-
loma en la promoció d'una ciu-
tat segura que eviti l'accidenta-
litat", va afirmar Parlon, que
també va afegir que “el premi és
fruit de tot el treball que es fa de
manera transversal entre els di-
ferents cossos de seguretat i
també gràcies a l'esforç de pla-
nificació en relació amb l'espai

públic i la mobilitat de la ciutat
de Santa Coloma”.

La ciutat ja havia obtingut
aquest premi en altres ocasions,
concretament el 2019 i el 2020
per aconseguir tenir zero acci-
dents mortals els anys 2018 i
2019. Enguany, per tercer any
des de 2015, ho ha tornat a as-
solir amb altres sis ciutats cata-
lanes, Girona, Lleida, Tarragona,
L'Hospitalet, Sabadell i Mataró.

L'Associació d'Enginyers de
Tràfic i Tècnics de Mobilitat, ac-
tiva des del 2008, té per objec-
tiu celebrar aquest tipus d’actes
per fomentar una mobilitat
més segura, sostenible, eficaç i
confortable i millorar la co-
operació entre entitats públi-
ques i privades espanyoles amb
la finalitat d'impulsar el des-
envolupament de l'Enginyeria
de Trànsit a Espanya.

Parlon i Tovar amb el premi. Foto: Ajuntament de Santa Coloma

Sense accidents mortals de
trànsit en un any per tercer cop

Suspeses les noves llicències
per obrir pisos turístics

POBRESA4La comissió tècnica
de gestió del barraquisme a la lle-
ra del riu Besòs va demanar
aquest dilluns al Consorci del
Besòs que encarregui la redacció
d'un pla de gestió per veure qui-
nes actuacions cal fer a la zona. El
delegat del Govern de la Gene-
ralitat a Barcelona, Joan Borràs,
va presidir la reunió que es va dur
a terme a la seu del Consorci, a
Sant Adrià de Besòs, acompany-
at per l'alcalde de Montcada i Rei-
xac, Bartolomé Egea, i la gerent
del Consorci del Besòs, Carme Ri-
bas. El pla de gestió tindrà en
compte els estudis de diagnosi so-
cial, mediambiental, jurídica i
administrativa, i de riscos i se-
guretat ciutadana de la zona.

Durant la reunió també es va
acordar donar suport a l'Ajunta-
ment de Montcada i Reixac i ve-
hicular, a través de les subcomis-
sions, en les quals hi ha presència
de totes les administracions im-
plicades, les actuacions urgents
que sigui necessari aplicar mentre
es redacta el pla. La sessió va

comptar amb la participació de
membres del govern municipal i
de personal tècnic de l'Ajuntament
de Montcada i Reixac, tècnics del
Consorci del Besòs, agents del
cos de Mossos d'Esquadra i re-
presentants dels serveis territorials
de la Generalitat, de la Diputació
de Barcelona, l'Àrea Metropolita-

na de Barcelona (AMB) i l'Agèn-
cia Catalana de l'Aigua (ACA).

La Comissió tècnica per a la
gestió del barraquisme a la llera
del riu Besòs es va constituir el 23
de maig del 2022 i és un òrgan de
seguiment de les accions i de co-
ordinació de totes les adminis-
tracions implicades.

Reunió de la comissió tècnica del barraquisme. Foto: Delegació del Govern

Petició al Consorci del Besòs d’un
pla de gestió del barraquisme

Lloguer | Ajuts per a 1.338  famílies aquest 2023 
L’Ajuntament ha concedit enguany un 32% més d’ajuts per pagar el lloguer que

l’any passat, passant de 945 famílies a 1.338. Es tracta d’una partida de 3 milions
d’euros destinades famílies i persones que es troben en situació de vulnerabilitat.

Reunió | La Coordinadora del Baix Besòs, “plantada”
La Coordinadora del Baix Besòs ha denunciat que els ajuntaments l’han “plantat” per 
a la reunió urgent que havia convocat pel 23 de novembre. Una trobada que va intentar
forçar després de denunciar l’incompliment del full de ruta signat pels consistoris.

Façana de l’Ajuntament de Santa Coloma. Foto: Ajuntament

CONTAMINACIÓ4Un jutjat de
Badalona investiga si hi ha hagut
un delicte a la platja del Litoral de
Sant Adrià relacionat amb els
materials contaminants presents
a la costa. Segons ha publicat El
Periódico, el consistori adrianenc
ha interposat una denúncia per
delictes contra el medi ambient a
l’empresa AFR-IX, l’encarrega-
da de les obres de l’Estació de Ca-
bles Submarins de fibra òptica. 

En fer l’excavació per instal·lar-
los, un estudi va detectar la pre-
sència de materials contaminants,

que va derivar en el tancament de
la platja el 2021 i que, encara
avui, està en procés de desconta-
minació. De moment, l’empresa ha
aportat la documentació perti-
nent al jutjat i assegura que la plat-
ja ja estava contaminada abans de
les obres. D’altra banda, una co-
missió d’investigació creada pel
consistori va concloure que tot
apuntava que AFR-IX havia comès
dues infraccions i que l’Ajuntament
podia obrir un expedient sancio-
nador. Aquest podria derivar en
una multa de 2,4 milions.

Investigació a la platja del
Litoral per un possible delicte

Imatge de la platja del Litoral. Foto: Línia Nord

30 de novembre del 2023
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Cap de setmana de  Metal 
i Urban Fest a Montgat

OCI4La Regidoria de Joventut
ha organitzat a Montgat el cap de
setmana del 2 i 3 de desembre
una programació pels amants de
la música i les activitats urbanes.
La nit de dissabte arrencarà
amb els concerts de  Löanshark
i Savaged a la Sala Pau Casals, a
la Biblioteca Tirant lo Blanc de
Montgat. Uns actes  amb entra-
da gratuïta que disposaran de
servei de bar gràcies a la col·la-
boració de la Colla de Diables de
Montgat.

L’endemà, les activitats es
concentraran al Parc del Tram-

via,  on d’11 a 14 hores se cele-
brarà l’Urban Fest. Una jorna-
da dedicada a les activitats ar-
tístiques, esportives i musicals,
com ara un taller de grafiti o un
taller de Skateboard. L’esdeve-
niment principal serà una ba-
talla de freestyle,  una compe-
tició individual o en parelles d’a-
questa modalitat de rap que
tindrà un premi de 100 euros
per al guanyador. 

Totes les activitats són gra-
tuïtes i estan impulsades amb
l’objectiu de fomentar la parti-
cipació dels joves montgatins.

NADAL4Tot a punt perquè en-
gegui  Nadal a Tiana. L’Ajunta-
ment ha plantejat unes festes na-
dalenques amb activitats du-
rant el desembre i el gener en-
focades per tenir un “Nadal co-
munitari” per a totes les edats.
L’encesa de l’arbre i la il·lumi-
nació suposaran l’estrena el 5 de
desembre a la plaça de la Vila, on
se celebrarà un berenar popular
a partir de les 16:30. També hi
haurà un espectacle centrat en el
lligam del Circ amb Tiana i amb
Joan Armengol i Moliner en
motiu dels 75 anys del naixe-
ment del Pallasso i pedagog.

El Nadal d’enguany incor-
pora diverses novetats. La pri-
mera és que hi haurà dos arbres
de Nadal, una a la plaça de la Vila
  –de 8 metres i que es col·locarà
al centre com originalment– i un
altre al parc de l’antic Camp de
Futbol, on és la Fira de Nadal.
Aquest segon serà un cedre, ja
que la idea del consistori és que
quedi plantada aquesta espècie
autòctona per fer ombra a l’es-
tiu i poder engalanar-lo per Na-

dal. Aquestes festes també hi
haurà el casalet de Nadal, desti-
nat a infants per dies feiners però
no lectius i el Nadal Jove, amb
tallers per majors de 12 anys que
inclourà un torneig de voleibol.
A més, el calendari d’advent
d’enguany està dedicat a la gent
gran i es començarà a repartir
aquest 30 de novembre.

ARRIBADA DELS REIS
Del 28 de desembre al 3 de ge-
ner Can Riera acollirà l’estafeta
de Correus per portar la carta als
Reis d’Orient. La benvinguda
dels Reis tindrà lloc el dia 5 a
partir de les 18 hores i la caval-
cada estrenarà nou recorregut
des del carrer Edith Llaurador
fins a la Plaça de la Vila.

Imatge de la presentació del Nadal. Foto: Ajuntament

Tiana planteja un Nadal
familiar i amb dos arbres

Imatge del Parc del Tramvia. Foto: Robert Ramos/AMB

Successos | Dos detinguts pel robatori d’un cotxe
Els Mossos van detenir dilluns a Badalona dos homes, de 21 i 22 anys,
com a presumptes autors del robatori d’un cotxe a Tiana i d’haver-lo

conduït sense permís per pèrdua de punts. Van ser localitzats pel GPS.
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Esports Bàsquet | El Club Joventut Badalona rep el CB Boet Maresme Mataró 
L’equip de Jordi Vizcaíno rebrà el pròxim dissabte 2 de desembre el CB Boet Maresme Mataró, en partit

corresponent a la dotzena jornada de la Lliga Femenina Challenge. El Club Joventut Badalona 
hi arribarà després de la derrota per 78-58 contra el CAB Estepona del passat 26 de novembre. 

Els pavellons esportius són tem-
ples d’emocions i energies, i
n’hi ha alguns que, per les seves
dimensions i característiques
tècniques, també permeten ce-
lebrar concerts. José María
Sanz, Loquillo (Barcelona, 1960)
és un privilegiat que ha pogut
gaudir de la connexió amb el pú-
blic des de la pista, com a bas-
quetbolista, i des de l’escenari,
com a icona del rock. “Un matx
i una actuació tenen molts punts
en comú. Et diré més: per a mi
una banda de rock és un equip
de bàsquet. Si un equip trans-
met, l’energia que es genera
amb el públic és similar a la d’un
concert. El grup ha de tenir
vincles reconeixibles, basquet-
bolistes amb un do i un entre-
nador especial”, assegura el bar-
celoní, del barri del Clot. 

El bàsquet és la seva escola de
vida i al CB Grup Barna, amb la
pissarra de Germán González, és
on va rebre les primeres classes.
Va patir decepcions, com quan la
Penya i el CB l’Hospitalet no el
van voler després de fer-hi les
proves d’accés o el CD Mataró va
prescindir d’ell “just” a l’inici
del curs. Guanyen, però, les
anècdotes, els valors i els apre-
nentatges. Al CE Laietà Loquillo
va ser una esponja de José An-
tonio del Río Chinche, mentre
que al desaparegut Colegio Alpe,
que estava ubicat a l’avinguda
Gran Via de les Corts Catalanes
579  –en aquells temps anome-
nada avenida Jose Antonio Pri-
mo de Rivera–, creixeria molt
com a jugador i Epi –Juan An-
tonio San Epifanio– li regalaria,
sense saber-ho, el que acabaria
sent el seu nom artístic. 

LA CONNEXIÓ AMB AÍTO
“En un campionat d’Espanya em
va llençar la pilota amb tanta
força que em va tombar a terra.
Epi se’m va apropar i em va dir:
‘Ja no ets un ocell, ets un Loqui-
llo’”, recorda el cantant. Després,
al Cotonificio [l’actual Círcol de
Badalona], connectaria molt amb
Aíto García Reneses, que sovint el
portava a casa en cotxe després de
l’entrenament perquè molts cops
només podia tornar al Clot en
transport nocturn. “A l’Aíto mai li
va importar que jo fos un rebel
amb caçadora de cuir”, confessa. 

Loquillo penjaria les botes al
conjunt badaloní, malgrat els in-
tents del seu últim entrenador,
Manel Comas, el Xèrif, perquè no
deixés el bàsquet per la música. A
cada concert té molt present la tàc-
tica del conill que aplicava Comas
als seus equips: “Has de mantenir-
te a prop del rival fins al tercer
quart, i quan arriba el final, anar-
hi amb tot. No falla mai!”. 

Feia molt de temps, “massa
temps”, que el cantant tenia al cap
patrocinar un equip de basquet-
bol, com va fer en el seu moment
amb l’EASO Basket. El seu gran
amic Roger Esteller, exjugador del

Barça o del Bàsquet Manresa, li va
proposar que l’entitat fos el Bàs-
quet Femení Sant Adrià, que es-
tava buscant patrocinador. 

“En Roger em coneix bé i sa-
bia que aquest club encaixava
amb la meva manera de ser. Soc
audaç i valent, i,  sincerament,
no vaig dubtar a donar suport al
projecte. És important relacio-
nar la teva marca amb uns valors
que puguin sumar a la societat
i el bàsquet té un impacte social
i cultural en l’entorn. El futur és
femení i qui no ho tingui clar no
sap on viu”, defensa Loquillo,
nou patrocinador del primer
equip, de Super Copa, i del jú-
nior A del conjunt adrianenc. 

“De seguida va haver-hi sin-
tonia i química entre les dues
parts i vam arribar a un acord fa-
vorable. Comptar amb una ico-
na del rock com Loquillo i el seu
equip és una notícia extraordi-
nària per a nosaltres, i la reper-
cussió mediàtica que està te-
nint la seva arribada és molt lò-
gica”, intervé, orgullós, el presi-
dent Pepe Aneas. 

Des del primer moment, el
cantant i el seu grup de treball
han volgut anar “mà a mà amb
el club en tots els aspectes”.
“Comencem aquest projecte
amb ambició, compromís i il·lu-
sió”, exposa l’artista. “Cada any
farem una revisió i una valora-
ció de quins són els objectius que
volem conjuntament i quines
són les necessitats per assolir-
los”, intervé Aneas. El logo de
Loquillo ja és ben present al
Marina Besòs i a les samarretes
de joc, dessuadores amb caput-
xa o sense, una motxilla, un pa-
rell de models de gorra... Són
productes per a fans del club, del
bàsquet i del cantant barceloní
amb un disseny molt atractiu.  

Aquest fixatge és la recom-
pensa merescuda per a un Bàs-
quet Femení Sant Adrià que en
els últims anys, i per manca de
suport privat, ha hagut de re-
nunciar a dos ascensos (el segon
a Lliga Femenina l’any 2020 i un
altre a Lliga Femenina Challen-
ge l’any 2021). “Quan vam perdre
la nostra plaça a Lliga Femenina
[2019] tenia clar que no hi tor-
naríem mai sense la seguretat
d’un patrocini privat o d’algú
que valori i vulgui invertir en el

projecte.  No podem dependre de
les ajudes institucionals perquè
no t’arriben dins el termini i la
forma escaient que necessites”,
enraona el president del club.   

El passat 12 de novembre es
va anunciar el patrocini des-
prés de la victòria per 56-51
contra el CBF Cerdanyola, en la
vuitena jornada de la Super
Copa. Durant el matx, les lones
amb el logotip de Loquillo esta-
ven tapades. “Vam intentar que
fos una sorpresa fins a l’últim
moment, però quan ell va arri-
bar, amb el matx en joc, la gent
ja s’ho va olorar. Li vam fer un

vídeo en què Loquillo sortia ju-
gant i amb la cançó El Rey de
fons. El seu discurs va ser im-
pecable. Es nota que és un ar-
tista”, exposa Aneas. 

TRANSMETRE MÀGIA
Potser els artistes necessiten te-
nir els ulls d’una criatura per sor-
prendre’s per les coses com si les
visquessin per primer cop i po-
der transmetre aquesta màgia al
públic. “Vaig sortir molt feliç
del pavelló perquè m’agrada tor-
nar-li al bàsquet allò que em va
donar, com l’orgull, l’esperit de
superació, el fet de creure en tu
mateix i aportar sempre el millor
de tu en benefici del grup”, com-

parteix Loquillo, que durant el
seu discurs al Marina Besòs es va
mostrar ambiciós i proper: “Soc
un xicot molt competitiu que l’ú-
nic que vol és traslladar-vos que
em tindreu a la vostra disposició
sempre que vulgueu”.  

“La meva intenció és poder
ajudar el club el màxim temps
possible i sempre que sigui pos-
sible. Estem molt il·lusionats de
formar part del projecte”, conti-
nua el cantant, a qui li encanta fer
símils amb el bàsquet. “Abans de
preparar els meus nous projectes
[musicals], necessito recom-
pondre’m físicament perquè la
temporada 2022-2023, amb més
de 70 ‘partits’, ha estat molt ex-
igent i he sofert una lesió greu
que em va tenir tres mesos fora
de joc”, confessa. També ha pa-
tit la pèrdua de la seva estimada
gata Lulú. “Lulú ha acompanyat
sempre la meva família en els
bons i mals moments, i ens dei-
xa un gran buit. Allà on sigui
sempre estarà amb nosaltres”,
s’emociona.  

“La memòria és l’únic para-
dís del qual no podem ser ex-
pulsats”, defensava l’escriptor
Jean Paul Richter. A Memoria
de jóvenes airados, Loquillo va
retre homenatge a la generació
de bàsquet dels 80 i va rodar el
videoclip amb Epi, Andrés Ji-
ménez, Agustín Cuesta, Nacho
Solozabal, Manolo Flores i Ja-
vier Mendiburu. Es planteja ara
escriure una cançó sobre el Bàs-
quet Femení Sant Adrià i gravar
el videoclip al Marina Besòs i en
espais de la ciutat? “No em do-
nis idees...”, respon, divertit.  

Toni Delgado
SANT ADRIÀ

El suportd’una iconadel rock
» Loquillo es converteix en el patrocinador del sènior i del júnior A del Bàsquet Femení Sant Adrià  
» “Per a mi una banda de rock és un equip de bàsquet”, exposa el cantant, exjugador del Cotonificio

“El meu amic Roger
Esteller sabia que el club
encaixava amb la meva
manera de ser”, celebra

“De seguida va haver-
hi sintonia entre les
dues parts”, exposa el
president Pepe Aneas

Loquillo durant la seva presentació com a nou patrocinador del Bàsquet Femení Sant Adrià i la samarreta del club. Fotos: Manel Expósito 
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4“Em feien sentir petita, però
ara m’he fet gran: sempre hi ha
un bri d’esperança”. Aquest no
vol ser un espai per descriure la
violència psicològica que va pa-
tir la María José per part de la
seva exparella, sinó més aviat un
altaveu per fer extensiu el mis-
satge que de la violència se’n
surt. És la idea que transmet
aquesta administrativa que tre-
balla a Ndavant, una empresa
socialment compromesa amb
les persones i que fa anys que
s’esforça per identificar i actuar
davant de casos de violència
masclista que puguin patir les
seves treballadores.

La María José fa un any que
treballa a Ndavant, on va recalar
ajudada per l’ONCE, organització
de la qual forma part per la fi-
bromiàlgia que pateix. Confessa
que a la seva anterior feina no es
trobava gens còmoda i que
aquella empresa no l’ajudava a
superar les dificultats que la vida
havia posat al seu camí. “El dia
que vaig trobar Ndavant va ser
com si se m’aparegués un àngel”,
assegura. “A Ndavant posem ei-
nes i mecanismes per donar su-
port i acompanyar les nostres tre-
balladores que pateixen situa-
cions de violència”, explica Mont-
se Parés, delegada social de la
companyia a Catalunya.

SENSIBILITZACIÓ 
I FORMACIÓ
A més, Ndavant porta a terme
formacions i accions de sensi-
bilització per als seus equips
per convidar a la reflexió i apren-
dre a identificar i actuar davant
d’aquesta mena de violència.
“La nostra voluntat és afavorir
que elles puguin viure per si ma-
teixes”, afegeix Parés, que posa
èmfasi en la necessitat de ga-
rantir que aquestes dones tin-
guin una estabilitat econòmica
i laboral. Així ho corrobora la
María José, que reconeix que la
feina a Ndavant li ha aportat “se-
guretat i tranquil·litat”. “Un mal
de cap menys”, assenyala la tre-
balladora. En el seu cas, ella ve-
nia d’una situació en la qual la
feien sentir inútil. “T’ho acabes
creient”, reconeix la María José,
que celebra que ara, a Ndavant,
estan “molt pendents” d’ella i de
les seves necessitats.

Per posar de manifest aquest
compromís social a favor de la
igualtat i per l’erradicació de la
violència envers les dones, Nda-
vant ha posat en marxa una
campanya de conscienciació
que consisteix en el reparti-
ment d’unes postals, com aque-
lles que enviàvem fa dècades
als familiars quan anàvem de
viatge, perquè dediquem uns

minuts a reflexionar sobre
aquesta xacra social. I ho ha fet
amb motiu del 25 de novem-
bre, dia internacional per a l’er-
radicació de la violència en-
vers les dones.

Les postals demanen cons-
truir un món sense violència con-
tra la dona i permeten, al revers,
escriure un missatge que es pot
compartir a les xarxes socials
amb el hashtag #UnaVidaSinVio-
lencia. “La idea és pensar què di-
ries a una dona que t’ha confiat
la seva situació de víctima de
violència”, detalla Parés, que con-
sidera que tots hi podem aportar
alguna cosa, sigui oferint escolta

a aquestes dones o ajudant-les a
fer el pas per deixar enrere aquest
suplici. “Aquestes dones estan
invisibilitzades, i és per aquesta
raó que cal prendre-hi partit. Ser
activista i formar part de la solu-
ció real per a elles”, remarca la de-
legada social de Ndavant.

MÉS PETICIONS 
D’AJUDA
I és que encara hi ha feina per
fer. Segons detalla Parés, des de
principis d’any han notat un in-
crement del 30% de les peti-
cions d’ajuda de treballadores
de l’empresa que estan vivint si-
tuacions de violència masclista.

“Això vol dir que el missatge
arriba a tota la plantilla”, celebra
Parés, que indica que les ajuden
a totes i cadascuna d’elles. “No
en deixem cap enrere”, reitera.

I una d’elles és la María José,
que ara mira el futur amb uns al-
tres ulls. “Vaig estar a baix de tot,
però si mires cap amunt sempre
hi veus algun fil de llum, un bri
d’esperança cap a on cal anar,
perquè sempre hi ha una mane-
ra de sortir-se’n”, proclama. Aca-
ba la conversa, doncs, com l’ha
començat: insistint amb el seu
missatge d’esperança amb un
altaveu tan poderós que pot ar-
ribar al pou més profund i fosc.

Una mà per sortir del pou de la violència masclista

“Sempre hi ha un bri d’esperança”

A Ndavant posen eines i mecanismes per donar suport i acompanyar les seves treballadores que pateixen situacions de violència. Foto cedida

Ndavant ha posat en marxa una campanya de conscienciació que consisteix en el repartiment d’unes postals. Foto cedida
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En un petit poble de mil habitants hi ha
un projecte per construir 168 hectàrees de
plaques fotovoltaiques en sòl agrari. Cen-
trals elèctriques enormes canviaran per
sempre la vida al poble. Miralls negres ca-
blejats substitueixen espigues de blat. Què
cantaran els treballadors del camp, quan
el camp sigui una central energètica?

Al teatre El Maldà de Barcelona.

Teatre

Solar
Ireneu Tranis i Alba Valldaura

Sergio Dalma ha publicat un nou disc,
Sonríe porque estás en la foto (Sony Music),
i amb aquest ja són 22 els àlbums del can-
tant. Es tracta d’una xifra que només pot
aconseguir algú que, com ell, s’ha dedi-
cat a la música tota la vida, amb ni més ni
menys que 34 anys de trajectòria. Tot i això,
ha dit a l’ACNque sempre entra a l’estu-
di “com si fos el primer o el darrer disc”.

Música

La directora i guionista Belén Santos
presenta aquesta pel·lícula documental
que ens acosta a la realitat dels matri-
monis forçats a través de l’experiència de
quatre dones: Aya, María, Luna i Amy. Elles
van ser capaces de rebel·lar-se contra
aquesta imposició, enfrontant-se a les se-
ves famílies, deixant-ho tot enrere i co-
mençant una nova vida totes soles.

Pelis i sèries

No, no quiero
Belén Santos

Sonríe porque estás en la foto
Sergio Dalma

Fira de Santa Llúcia
L’esperit nadalenc ja ha tornat a Barcelona. Prova d’això és
que, des del passat 24 de novembre, la Fira de Santa Llú-
cia omple de nou l’avinguda de la Catedral, on estarà ins-

tal·lada fins al 23 de desembre. La d’enguany és la 237a
edició de la fira i compta amb un total de 200 parades

que ofereixen productes típics de Nadal, com pessebres,
avets, figures, tions, molsa i un llarg etcètera. A més, en el

marc del tradicional mercat també es faran activitats i
propostes, com el Tió Gegant de Santa Llúcia o la Diada

de les Tradicions i Costums Nadalencs a Catalunya.

A L B E R T  A D R I ÀQUI ÉS?

ÉS FAMÓS PER...

A LES XARXES...

QUÈ HA FET?

La fitxa

No t’ho perdis

La Rita, de set anys, té problemes greus
de comunicació a l’escola. S’ha inventat
una bombolla que la protegeix dels que
l’envolten i viu en el seu silenci. No parla
amb ningú. En canvi, a casa, no calla. L’An-
na, la mare, viu atrapada en una bombolla
de culpabilitat. Atabalada per la feina, per
la preocupació i pel record de la filla que
se li va morir a la panxa a mig embaràs.

Llibres

El silenci dels astronautes
Laia Fàbregas

| Turok 3
Arriba Turok 3: Shadow of Oblivion amb la remasterització d’un clàssic, 

amb trets i acció a dojo. Per a PC, PS 4 i 5, Switch i Xbox One i Series X/S.  
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Albert Adrià (l’Hospitalet de Llobregat,
1969) va deixar els estudis l’any 1985

per entrar a treballar a El Bulli, el restau-
rant del seu germà, Ferran Adrià. I la va
encertar: actualment, és el segon millor
cuiner del món. Així ho ha considerat el
jurat dels premis The Best Chef Awards,
que ha atorgat el primer premi al ma-
drileny Dabiz Muñoz. Albert Adrià, xef
del restaurant Enigma de Barcelona,
també ha rebut en aquesta edició un
dels premis especials, el The Best Chef
New Entry Award, que destaca la seva

entrada al topmundial de cuiners. D’al-
tra banda, un altre cuiner català, Jordi
Roca, ha estat reconegut com a millor

mestre pastisser, mentre que Ferran
Adrià ha rebut el premi a la trajectòria.

Famosos

Ser un xef de prestigi mundial
Als 80 va entrar a El Bulli amb el seu germà, Ferran Adrià

Ser escollit segon millor cuiner del món
Només per darrere del xef madrileny Dabiz Muñoz

Gran reconeixement
Ha rebut una pluja de felicitacions per aquesta distinció
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CONSELLS PER VIURE MILLOR

TECNOLOGIA

Cada cop que enviem missatges als nostres contactes,
el nostre cervell es queda esperant una resposta

ADDICCIÓ

INTERACCIONS

XARXES

E S T I L S  D E  V I D A

i XARXES SOCIALS
L’addicció als telèfons mòbils és un dels grans reptes que tenim
damunt la taula. Nombrosos estudis evidencien que cal trobar
solucions abans que l’assumpte se’ns escapi de les mans. Ara
bé, el problema és dels dispositius o dels continguts que hi tro-
bem? Un equip de recerca de la Universitat de Granada ha de-
mostrat per primer cop que no és el telèfon el que ens genera
addicció, sinó la interacció social que ens permet. És la primera
evidència experimental d’una teoria que ja advertien alguns in-
vestigadors i s’ha publicat a la revista científica Psicothema. 

Per arribar a aquesta conclusió, els científics van reunir 86
persones i els van col·locar en dos grups: uns havien d’enviar un
Whatsapp als seus coneguts sobre el projecte de recerca on
col·laboraven, i els altres, no. Després, van deixar tothom sense
accés als dispositius. Mentrestant, els científics van mesurar l’ac-
tivitat electrogalvànica de la pell, un paràmetre que calcula, per
dir-ho fàcil, la nostra ansietat. El resultat va mostrar que les per-
sones que havien enviat un missatge i esperaven una resposta
estaven més tenses que les de l’altre grup. Així doncs, és la ne-
cessitat d’interacció el que ens fa addictes.           

Addictes a la interacció social 

Un estudi posa en evidència que els dispositius
tecnològics per si mateixos no generen addiccions

Les claus

La tensió que sentim mentre esperem una resposta 
podria ser una de les causes de l’addicció als dispositius

L’estudi posa en relleu que són les aplicacions, en particular
les diverses xarxes socials, les que ens causen ansietat
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